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Dlouhodobě stabilní, finančně vyvážený a důvěryhodný důchodový systém, garantující 

dostatečně životní úroveň - to je ideální představa o tom, jakým směrem by se mělo ubírat 

reformní úsilí v této oblasti. Volbu tématu disertační práce Ing. J. Vopátka lze označit za 

šťastnou vzhledem k jeho aktuálnosti a významu.  

 

Na straně druhé je třeba podtrhnout, že jde o téma velmi frekventované jak 

v praktických (zejména politických), tak i v odborných diskusích, což samozřejmě ztěžuje 

úlohu každého dalšího pokusu o jeho uchopení. V tomto smyslu je třeba ocenit rozhodnutí 

doktoranda pustit se do analýzy problému financování důchodového systému v ČR 

v porovnání s EU. Jde totiž o klíčový problém nejen sociální, ale i rozpočtové politiky 

s důležitými dopady do praktické sféry a života obyvatelstva. 

 

Vzhledem k náročnosti tématu disertace je třeba kladně zhodnotit jak přístup, tak i 

strukturu práce. Cíle práce by však měly být formulovány již v úvodu disertace a též autorova 

hypotéza o analyzovaném problému.  

 

Práce sestává z 6 kapitol (bez úvodu a závěru) počínaje analýzou důchodového systému 

v ČR, přes rozbor systémů v zemích EU a konče námětovou částí o možných reformních 

krocích. Vyvrcholením disertace je 7. kapitola. Autor provedl propočet makroekonomických 

dopadů různých variant změn důchodového systému. 

 



Doktorand prokázal při zpracování disertační práce jak analytické schopnosti, tak i 

schopnost syntézy a zobecnění dalších problémů. Ne vždy se mu ale podařilo dostatečně 

„vytěžit“ rozebíranou látku a šíře prezentovat vlastní přínosy. 

I přes uvedené poznámky považuji předkládanou práci za dobrou a doporučuji ji 

k obhajobě. 

 

V rámci vědecké rozpravy navrhuji, aby se doktorand vyjádřil k následující otázce: 

 

Jaké poznatky vyplývají z penzijních reforem započatých již v 80. a 90. letech20. století? Co 

z těchto poznatků považujte za inspirativní pro reformu v ČR? 

 

 

V Praze dne 9. října 2007  

 

 

 

 

 

       doc. Ing. Bojka Hamerníková, CSc. 

 

 


